



## **Beslutningsreferat fra mødet i den Nationale Hjørtevildtgruppe**

---

### **Deltagere**

- Jan Eriksen, formand
- Claus Lind Christensen, Danmarks Jægerforbund
- Peter Busck, Dansk Skovforening
- Henrik Bertelsen, Landbrug & Fødevarer
- Anders Larsen, Miljøstyrelsen, sekretær

**Tid:** Tirsdag den 14. november 2023

**Sted:** Fysisk møde i Odense 10-16

### **Dagsordenspunkter**

- Siden sidst
- Indstillinger af jagttider (gennemgang af samtlige)
- Gennemgang af udkast til problemformulering, m.v.
- Kollokvium, herunder drøftelse af hjemmeopgaver til RHG, m.v.
- Fastsættelse af kommende mødedatoer
- Kommunikation
- Videre proces
- Eventuelt

## Referat

### Ad Siden sidst

Der var en kort drøftelse af emnet herunder blev det oplyst;

- at Miljøstyrelsen har indledt et samarbejde med den svenske forsker Anders Jarnemo om de svenske erfaringer i hjortevildtforvaltningen. Arbejdet skal afrapporteres til styrelsen inden udgangen af indeværende år.
- at der er sendt en bestilling til DCE vedrørende et faglig bidrag til den adaptive forvaltningsplanen. Bestillingen er inspireret af det gamle rapportudkast "Udkast til forvaltningsplan for kron- og dåvildt i Danmark fra 2003"
- at Jan Eriksen sammen med ministeren skal deltage ved en teknisk gennemgang relateret til konflikter i Miljø- og Fødevarerudvalget, herunder hjortevildtet.

### Indstillinger af jagttider (gennemgang af samtlige)

Der var en indledende principdrøftelse. Gruppen var enige om at bestillingen relateret til indstillinger af jagttider var meget tydelig og at der ikke kunne tillades særafvigelser herfra, herunder fordi det ville udgøre en urimelighed for de grupper der har fulgt anvisningerne. Der var tilsvarende enighed om at ønskerne fra enige regionale grupper skulle accepteres, forudsat at indstillingerne lå inden for rammerne af bestillingen.

Der henvises til bilag 1 for en nærmere gennemgang af beslutningerne for de respektive regionale hjortevildtgrupper.

### Gennemgang af udkast til problemformulering, m.v.

Der var indledningsvist enighed om at køns- og aldersfordelingen som følge af afskydningen er skæv, herunder at gennemsnitsalderen for handyrene er ganske lav. Det bør indskrives direkte i teksten for at klargøre problemstillingerne yderligere.

Der var enighed om ikke er behov for at ændre i de målsætninger, der er opsat for då- og kronvildtet og som allerede er godkendt i VFR og den tidligere minister. De opsatte målsætninger er tillige operationaliseret, hvilket gør dem relativt lette at arbejde med. Tidligere drøftelser om "hjortevildtet i sin egen ret" og "hjortevildtet som økosystemforvaltere" anses ikke som nye målsætninger, men som perspektiver på allerede opsatte mål.

Under punktet var der en kort drøftelse af om der skulle udarbejdes én samlet adaptiv forvaltningsplan for både kron- og dåvildt eller om der skulle udarbejdes en for hver. Det aftales, at drøftelsen genoptages, når der kommer mere substans på indhold af virkemidler, målhierarki, etc.

### Kollokvium, herunder drøftelse af hjemmeopgaver til RHG, m.v.

Datoen for kollokvium bliver mandag / tirsdag den 8-9. april 2024. Datoen sendes ud til de regionale grupper samtidig med en oversigt over de indstillinger som den Nationale Hjortevildtgruppe indstiller til Vildtforvaltningsrådet. Det aftales, at de regionale grupper;

- Inden jul skal have modtaget udkast til problemformulering suppleret med nogle konkrete spørgsmål til gruppernes besvarelse. På baggrund heraf revideres problemformuleringen af den Nationale Hjortevildtgruppe på møde i december.
- Efter jul skal forholde sig til "Frivilligt forpligtende samforvaltning", herunder;
  - o Hvilke privilegier skal dem der samarbejder kunne opnå?
  - o Hvad skal dem der vælger at stå uden for samforvaltning undvære / ikke kunne opnå?
  - o Hvordan skal man håndtere dem er ikke overholder de opsatte regler i samforvaltningen?
  - o Grupperne bør endvidere beskrive / redegøre for oplevede barrierer for "Frivilligt forpligtende samforvaltning". Udfordringerne kan eventuelt rangordnes i aftagende rækkefølge.

Det er under overvejelse om det skal udsendes en opgave mere relateret til fx etik inden kollokvium i april 2024.

Det aftales, at bestillingen til de regionale skal være meget udførlig med henblik på at opnå de bedst mulige svar fra grupperne.

### **Fastsættelse af kommende mødedatoer**

Der var en kort drøftelse af mødedatoer og det aftales, at sekretæren indkalder til den aftalte møderække i Outlook.

### **Kommunikation**

Der var en kort drøftelse af små korte videoer i kommunikationen om arbejdet med forvaltningen. Der var bred enighed om mediets anvendelighed og det aftales at sekretæren og formanden arbejder videre med produktion af video, herunder i forhold til en præsentation af problemstillingerne i forvaltningen samt evt. noget om adaptiv forvaltning, m.m. Dertil aftales det, at der arbejdes på et oplæg om hvordan opgaverne til de regionale grupper kan formidles bredt ved brug af video. Dette skal evt. kombineres med aktiv brug af styrelsen hjemmeside, der i videoerne kan henvises til.

### **Videre proces**

Det aftales at;

- Sekretariatet og formanden arbejder på at lave et udkast til et målhierarki
- Sekretariatet og formanden udarbejder en skitse til indhold, oplægsholdere, fremgangsmåde, etc. for det kommende kollokvie der kan drøftes på gruppens december møde.
- Sekretariatet undersøger "Fanø modellen" yderligere og overvejer om der skal være et indlæg om modellen på kollokviet. Yderligere overvejes det om der er andre gode eksempler på samforvaltning fx på Sjælland eller Fyn der med fordel kan belyses som inspiration.

### **Eventuelt**

Claus Lind nævnte kort Jægerforbundets tanker vedrørende efteruddannelse, herunder i forhold til riffeljagt og sikkerhed, m.v. Uddannelse af jægerne bliver et emne der skal drøftes senere i gruppen.